



week. Orchestra rehearsals are the expression of a community where listening, respect and the spirit of cooperation are paramount.

In Brussels, the municipalities of Molenbeek, Laeken, Schaerbeek, Forest, Ixelles and Bruxelles-Ville are alive with budding, ReMuA-trained musicians performing in one or other of the El Sistema Belgium orchestras.

ReMuA :  
 +322537 74 38      +32484/62 08 23  
 info@remua.be      www.remua.be  
 https://www.facebook.com/remua.asbl/

*entre 1h30 et 5h d'atelier musical par semaine. Les séances d'orchestre se font alors le reflet d'une société où l'écoute, le respect, et l'esprit de coopération règnent.*

*A Bruxelles, les communes de Molenbeek, Laeken, Schaerbeek, Forest, Ixelles et Bruxelles-Ville fourmillent d'apprentis musiciens encadrés par ReMuA et impliqués dans les différents orchestre d'El Sistema Belgium.*

ReMuA :  
 +322537 74 38      +32484/62 08 23  
 info@remua.be      www.remua.be  
 https://www.facebook.com/remua.asbl/

EESC website / Site internet du CESE

[www.eesc.europa.eu](http://www.eesc.europa.eu)

Facebook

[www.facebook.com/EESCculture](https://www.facebook.com/EESCculture)

Twitter

[www.eesc.europa.eu/twitter](https://www.eesc.europa.eu/twitter)

YouTube

[www.eesc.europa.eu/youtube](https://www.eesc.europa.eu/youtube)

LinkedIn

[www.linkedin.com/company/european-economic-and-social-committee](https://www.linkedin.com/company/european-economic-and-social-committee)



**European Economic and Social Committee  
 Comité économique et social européen**

Rue Belliard/Belliardstraat 99  
 1040 Bruxelles/Brussel  
 BELGIQUE/BELGIË

Published by: "Visits and Publications" Unit  
 Responsable d'édition: unité "Visites et Publications"  
 EESC-2017-94-EN/FR

© Photos/Photographies: ReMuA  
 © European Union, 2017  
 © Union européenne, 2017

For any use or reproduction of the photos permission must be sought directly from the copyright holders.  
 Toute utilisation ou reproduction des photos est soumise à une autorisation préalable à demander directement aux détenteurs de leurs droits d'auteur.



Print:  
 QE-06-17-090-2A-C  
 ISBN 978-92-830-3712-5  
 doi:10.2864/01522

Online:  
 QE-06-17-090-2A-N  
 ISBN 978-92-830-3711-8  
 doi:10.2864/305707

EN/FR



Group III - Various Interests' Group

**El Sistema Belgium:  
 ReMuA/Shake Young  
 Orchestra & Connect ensemble**



**European Economic and Social Committee  
 Comité économique et social européen**



### **El Sistema Belgium : ReMuA/Shake Young Orchestra and the Connect ensemble**

ReMuA, a non-profit association, has been sending its musicians into schools in Brussels and Liège since 2013 to run weekly music workshops based on the famous Venezuelan project, El Sistema, with its group approach to learning an instrument.

After a number of years learning an instrument with El Sistema Belgium, the most advanced children are now playing in the ReMuA/Shake Young Orchestra.

### **El Sistema Belgium : ReMuA/Shake Young Orchestra et l'ensemble Connect**

*Depuis 2013, les musiciens-intervenants de l'asbl ReMuA parcourent les écoles de Bruxelles et de Liège pour y donner chaque semaine des ateliers musicaux dans l'esprit du célèbre projet vénézuélien El Sistema: un apprentissage instrumental collectif.*

*Après quelques années de participation au projet El Sistema Belgium et d'apprentissage d'un instrument, les enfants les plus avancés se réunissent aujourd'hui au sein du ReMuA/Shake Young Orchestra.*

This vibrant, multicultural youth orchestra will be accompanied by the Connect ensemble.

The El Sistema Belgium project, run by ReMuA, has over a number of years given hundreds of children the chance to start studying music and to learn an instrument at school or in their local neighbourhood.

Learning to sing and/or play an instrument – from the violin to the flute, cello, clarinet or even the saxophone and trombone – as part of a group becomes a regular part of these children's lives, with workshops of between 1hour30 and 5 hours every

*Cet orchestre de jeunes, aux couleurs du vivre ensemble et de l'interculturalité, sera accompagné de l'ensemble Connect.*

*Le projet El Sistema Belgium, mené par l'asbl ReMuA, donne la possibilité à des centaines d'enfants de s'initier et d'apprendre la musique depuis plusieurs années déjà, à l'école ou dans leur quartier.*

*L'apprentissage du chant et/ou d'un instrument en collectif – du violon à la flûte traversière, en passant par le violoncelle, la clarinette ou encore le saxophone et le trombone – rythme la vie de ces enfants qui suivent*